
 کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال ایران، با صدور احکام 
غیر بازدارنده و تمرکز بر جریمه های مالی، کارکرد اصلی خود 
در ایجاد نظم و عدالت را زیر سوال برده و موجب افزایش 

بی اخلاقی و ناهنجاری در فضای فوتبال شده است. 
کمیته انضباطی، رکن مهمی از ساختار فدراسیون فوتبال 
هر کشور است؛ نهادی که وظیفه اصلی آن حفظ سلامت 
مسابقات، ایجاد عدالت انضباطی و برخورد قاطع با متخلفان 
در چارچوب مقررات داخلی و بین المللی فوتبال است. اما 
نگاهی به روند عملکرد کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال 
، به ویژه در فصل جاری، نشان  ایران در سال های اخیر
می دهد این نهاد مهم از مسیر قانونی و قضائی خود فاصله 

گرفته و بیشتر به نهادی درآمدزا تبدیل شده است. 
در حالی که وظیفه ذاتی این کمیته، حفظ عدالت و مقابله 
با تخلفات ورزشی است، عملکرد آن در سال های اخیر بیشتر 
شبیه یک بنگاه اقتصادی شده و با صدور جریمه های مالی، 
جایگاه حقوقی خود را به شدت تضعیف کرده است به طوری 
کنون یکی از انتقادات جدی به کمیته انضباطی، عدم  که ا

بازدارندگی احکام صادره است. 
بازیکنان  باشگاه ها،  علیه  بار ها  که  مالی  جریمه های 
کادرفنی صادر شده، نه تنها نتوانسته از تکرار تخلفات  و 
جلوگیری کند، بلکه باعث شده متخلفان با پرداخت مبالغ 
تعیین شده، به راحتی از بار مسئولیت فرار کنند. در حالی که 
انتظار می رود مجازات هایی، چون محرومیت، تعلیق یا کسر 
امتیاز در موارد جدی به اجرا گذاشته شود، کمیته انضباطی 
عموماً به صدور آرای مالی بسنده می کند، گویی که رسالت 
این نهاد، نه احقاق حق، بلکه کسب درآمد بیشتر شده است. 

تبعیض در احکام با صدور آرای متناقض
تبعیض در احکام، دیگر بحران اساسی این کمیته است. 
در پرونده های مشابه، شاهد آرای متفاوت و بعضاً متناقض 
بوده ایم. بازیکنی به خاطر یک رفتار انضباطی مشابه، در 
یک باشگاه با محرومیت سنگین رو به رو می شود، اما بازیکن 
باشگاه دیگری با تخلف مشابه تنها جریمه نقدی می شود. 
، اساس عدالت ورزشی را زیر سؤال  این رویکرد تبعیض آمیز
برده و اعتماد افکار عمومی و اهالی فوتبال را به شدت 

خدشه دار کرده است. 
، تأخیر های غیرقابل توجیه در صدور برخی  از سوی دیگر
آرای مهم نیز به معضلی بزرگ بدل شده است. در بسیاری از 
پرونده ها، به ویژه مواردی که تخلفات بزرگی نظیر درگیری های 
علیه  غیرورزشی  رفتار های  یا  داوران  به  توهین  فیزیکی، 
خ داده، کمیته انضباطی با تأخیر بسیار حکم  گران ر تماشا
صادر کرده یا به طور کلی از صدور حکم طفره رفته است. 
، علاوه بر اینکه فرصت بازدارندگی را از میان  این تعلل آشکار

می برد، به متخلفان این پیام را می رساند که در صورت تخطی، 
مجازاتی جدی در انتظارشان نیست. 

و  محرومیت  جایگزین  مالی،  بی اثر  جریمه های 
مجازات های قاطع

از منظر حقوقی، فلسفه وجودی کمیته های انضباطی 
در فدراسیون های ورزشی، حفظ نظم عمومی، اطمینان 
از اجرای عدالت و حمایت از اصول بازی جوانمردانه است. 
هرگونه تخلف انضباطی باید به سرعت، قاطعانه و به شکلی 
مؤثر رسیدگی شود تا اثر بازدارنده آن احساس شود، اما تبدیل 
این نهاد به ابزاری برای صدور قبض های جریمه و تأمین 

منابع مالی، دقیقاً خلاف این فلسفه است. 
باید  انضباطی  کمیته  آیا  که  اینجاست  اساسی  سوال 
همچون یک مرجع قضائی عمل کند یا یک بنگاه اقتصادی؟ 
گر هدف برخورد با تخلف و جلوگیری از بی نظمی در فوتبال  ا
قاطع،  مجازات های  و  محرومیت  جایگزین  چرا  است، 

جریمه های بی اثر مالی شده است؟ آیا شان و جایگاه فوتبال 
، مستقل تر و قاطع تر نیست؟ ایران، نیازمند نهادی جدی تر

امروز بیش از هر زمان دیگری، فدراسیون فوتبال ایران 
کمیته  رویکرد  و  ترکیب  در  اساسی  بازنگری  نیازمند یک 
انضباطی خود است. انتخاب افرادی با تخصص حقوق 
احکام  صدور  در  شجاعت  و  مطلق  بی طرفی  ورزشی، 
سختگیرانه، می تواند اعتبار از دست رفته این نهاد را احیا 
 ، کند. همچنین، تدوین آیین نامه های انضباطی شفاف تر
ابلاغ به موقع آرای انضباطی و نظارت دقیق بر فرآیند رسیدگی 
به تخلفات، از ضروریات اصلاحات ساختاری در این کمیته 

به شمار می رود. 
تا زمانی که نگاه درآمدزایی بر عملکرد کمیته انضباطی سایه 
افکنده و احکام صادره فاقد بازدارندگی واقعی باشد، امیدی 
به بهبود فضای اخلاقی فوتبال کشور نیست. فوتبال سالم، 

نیازمند انضباط واقعی است؛ نه انضباط صوری و درآمدزا. 

11ورزش سال هفتم
شماره  2093

دوشنبه 
1404 .02 .08
 29  شوال 1446   / 28   آوریل 2025

a r m a n m e l i . i r

چرا احکام صادره فدراسیون فوتبال بازدارندگی لازم را ندارد؟

گفتوگو

عضو پیشین هیات مدیره استقلال    
گفت: شهریاری مدیری توانمند و باتجربه 
موفقت  برای  تلاشی  هیچ  از  که  است 
استقلال دریغ نکرد و نقشی در بحران 

استقلال نداشت.
 تیم فوتبال استقلال یکی از بحرانی ترین 
فصول خود را در هر حال سپری کردن است 
و تغییرات مداوم مربیان این تیم، مصداقی 
آبی پوشان  شرایط  بودن  بحرانی  برای 
که امتیاز باشگاه استقلال  است. زمانی 
به هلدینگ خلیج فارس انتقال پیدا کرد 
تصور می شد این باشگاه دیگر با چالشی 
روبرو نخواهد شد؛ اما اتفاقاتی برای آنها رخ 
داد که نظیر آن به ندرت در تاریخ باشگاه 

استقلال دیده می شود.
که مدتی در هیات  کارخانه  مصطفی 
داشت  حضور  استقلال  باشگاه  مدیره 
در خصوص انتقادهایی که به او و سایر 
اعضای هیات مدیره و به خصوص احمد 
همه  ما  گفت:  ایرنا  به  شد،  شهریاری 
کردیم تا استقلال در مسیر  تلاش مان را 
موفقیت قرار بگیرد و از پرسپولیس عقب 
نیفتد اما به دلیل مشکل نقدینگی، این 

اتفاق رخ نداد.
وی افزود: شهریاری مدیری توانمند 
که از هیچ تلاشی برای  و باتجربه است 
موفقیت استقلال دریغ نکرد. او نقشی 
در بحران این تیم ندارد. زمانی ما آمدیم 
که استقلال در بدترین شرایط مالی قرار 
داشت؛ ضمن اینکه تیم هم بسته شده بود 
و حتی سمیعی نیز مدیرعاملی باشگاه را بر 
عهده گرفته بود. در چنین شرایطی دست 
ما واقعا بسته بود. با این حال شهریاری 
همه تلاشش را کرد؛ اما شرایط تغییر نکرد.

در  والیبال  ملی  تیم  اسبق  سرمربی 
تیم  تشکیل  امکان  آیا  اینکه  خصوص 
 ، خیر یا  داشت  وجود  استقلال  والیبال 
عنوان کرد: زمانی که ما در باشگاه استقلال 
حضور داشتیم فوتبال اینقدر مشکل ساز 
که نمی شد درباره والیبال صحبت  بود 
کنیم. متاسفانه شرایط تغییر نکرد. مشکل 

اصل عدم وجود نقدینگی بود.
است  حیف  گفت:  پایان  در  کارخانه 
و  بیفتد  عقب  پرسپولیس  از  استقلال 
امیدوارم به زودی شاهد بازگشت این تیم 

به روزهای خوبش باشیم.

کارخانه: 
شهریاری 

نقشی در بحران 
کوتاهآبی پوشان ندارد 

انفجار بندرعباس جان یک ورزشکار را گرفت
 یکی از ورزشکاران قایقرانی هرمزگان در حادثه انفجار اسکله 
شهید رجایی بندرعباس جان خود را از دست داد. در پی 
حادثه دلخراش انفجار اسکله شهید رجایی بندرعباس که 
از روز گذشته باعث جان باختن تعدادی از هموطنان شده، 
فدراسیون قایقرانی از درگذشت یکی از ورزشکاران این رشته 
در این حادثه خبر داده است. طبق اعلام فدراسیون قایقرانی 
»زنده یاد آرمان نوذرزاده« از قهرمانان قایقرانی رشته آب های 
آرام استان هرمزگان و کشور در این حادثه جان به جان آفرین 

تسلیم کرد. 

 نزدیک شدن گالتیه به نیمکت قطر
 طبق اعلام خبرنگار قطری، سرمربی فرانسوی الدحیل 
کشور  این  فوتبال  تیم ملی  هدایت  گزینه  جدی ترین 
است.  عملکرد ناامیدکننده تیم ملی فوتبال قطر در انتخابی 
لوپس  از  زیادی  انتقادهای  شد  باعث   ۲۰۲۶ جام جهانی 
اسپانیایی صورت بگیرد و در نهایت هم بعد از شکست سنگین 
برابر امارات، از سمتش برکنار شود. گزینه اصلی قطری ها برای 
هدایت تیم زلاتکو دالیچ، سرمربی تیم ملی فوتبال کرواسی، بود 
که حاضر نشد راهی قطر شود و به این ترتیب حضورش روی 
نیمکت عنابی ها منتفی شد. احمد رجب، خبرنگار سرشناس 
قطری، اعلام کرد کریستف گالتیه، سرمربی فرانسوی الدحیل، 
گزینه اصلی هدایت تیم ملی فوتبال قطر است و احتمال زیادی 
می رود او رسما به عنوان سرمربی جدید عنابی ها انتخاب 
شود. تیم ملی فوتبال قطر در انتخابی جام جهانی با ۱۰ امتیاز 
در رده چهارم است و در دیدار بعدی اش ۱۵ خرداد به مصاف 

ایران می رود. 

 ابهام در وضعیت 
پنجره نقل و انتقالاتی استقلال

در حالی که گفته می شد به دلیل عدم پرداخت مطالبات 
کیوسفکی« دروازه بان بوسنیایی پنجره نقل و انتقالات  «
استقلال بسته شده، در سایت فیفا هنوز نامی از این تیم 
دیده نمی شود.  تیم فوتبال استقلال تهران در ابتدای فصل 
با دو بازیکن بوسنیایی قرارداد امضا کرد که یکی از آنها »ودران 
کیوسفسکی« دروازه بان خارجی بود. در حالی که هیچکدام 
از این دو بازیکن )آلمدین زیلیکیچ و ودران کیوسفسکی( 
حتی یک دقیقه برای استقلال بازی نکردند، اما با شکایت به 
فیفا این باشگاه را محکوم به پرداخت مطالبات خود کردند. 
باشگاه استقلال روز ۱۷ فروردین اعلام کرد که با »آلمدین 
زیلیکیچ« بر سر پرداخت مطالباتش به توافق رسیده، اما 
هنوز مدیران این باشگاه با »ودران کیوسفسکی« به توافق 
نرسیده اند که خطر بسته شدن پنجره نقل و انتقالاتی این 

باشگاه را تهدید می کند. 

  مازندران - مدیرعامل شرکت گاز مازندران از اجرای 
خط جدید موازی با خط ۳۰ اینچ برای افزایش ظرفیت 

انتقال گاز و مدیریت بحران خبر داد. 
از  مازندران  گاز  شرکت  مدیرعامل  جوادی،  هژبر    
برنامه های کلان توسعه خطوط انتقال گاز در استان خبر 
داد و اعلام کرد: اجرای خط جدید موازی با خط ۳۰ اینچ 
به عنوان راهکاری برای افزایش ظرفیت انتقال گاز و تأمین 

پایدار انرژی استان در دستور کار قرار گرفته است. 
 وی با بیان اینکه این پروژه نقش کلیدی در تأمین پایدار 
گاز مازندران خواهد داشت، به مهم ترین سناریوهای 
پیشنهادی برای بهره برداری از خط جدید اشاره کرد و 
افزود: استان در سه فاز استفاده کننده از خطوط ورودی 
تقسیم بندی خواهد شد؛ بخش غرب استان از طریق 
خط ۳۰ اینچ، بخش شرق استان از طریق خط ۴۲ اینچ، و 
شهرستان های مرکزی استان از طریق خط موازی جدید 

تأمین خواهند شد. 
گفت: خط موازی جدید علاوه   جوادی همچنین 
، به عنوان مخزن ذخیره سازی نیز در نظر  بر انتقال گاز

گرفته شده است تا در مواقع ضروری، پاسخگوی نیازهای 
اضطراری و تغییرات در آرایش شبکه باشد. 

سیستم  طریق  از  موجود  خطوط  اتصال  وی   
اینترکانکشن را یکی دیگر از قابلیت های این پروژه دانست 
که امکان بالانس شبکه و مدیریت تغییرات در شرایط 

اضطراری را فراهم می کند. 
کید کرد که اجرای این   مدیرعامل شرکت گاز مازندران تأ
طرح نه تنها تأمین پایدار گاز را تضمین خواهد کرد، بلکه با 
ایجاد ساختاری منعطف، قابلیت مدیریت بحران و توزیع 

بهینه را نیز بهبود می بخشد. 
 وی در پایان افزود: این پروژه در راستای سیاست های 
توسعه  و  انرژی  امنیت  ارتقای  برای  نفت  وزارت 
زیرساخت های گازرسانی در مناطق شمالی کشور صورت 
می گیرد و نقش مهمی در پیشگیری از مشکلات تأمین 

انرژی در آینده ایفا خواهد کرد. 

توسعه خطوط گازرسانی در مازندران

شــهرستان
 

 
گــــزارش

 اختصاص ۲۸ همت تسهیلات برای 
مقاوم سازی واحدهای مسکونی 

روستایی لرستان
  لرستان - مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
لرستان، گفت: امسال پیش بینی ما ساخت هفت تا 
هشت هزار واحد مسکونی است، سهم این استان 
گزارش  ۲۸ همت است.  به  از این تسهیلات نیز 
، اظهار داشت:  امین، پویا تابعی در گفت وگو با مهر
بر اساس آخرین سرشماری نفوس مسکن در سال 
۹۵، ۱۵۳ هزار واحد مسکونی روستایی در لرستان 

وجود دارد. 
وستایی   ۲۳ درصد از واحدهای مسکونی ر

لرستان ناایمن است
کرد: از این تعداد واحد مسکونی   وی عنوان 
مقاوم سازی  واحد  هزار   ۱۱۹ حدود  وستایی،  ر
شده است.  مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
لرستان با بیان اینکه حدود ۷۷ درصد از واحدهای 
شده  مقاوم سازی  لرستان  وستایی  ر مسکونی 
است، افزود: اما همچنان ۲۳ درصد از واحدهای 
مسکونی روستایی لرستان ناایمن بوده و نیازمند 
در  داشت:  بیان  تابعی،  هستند.  مقاوم سازی 
دارم  تقاضا  عزیز  وستاییان  ر همه  از  راستا  این 
اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  به  مراجعه  با  که 
شهرستان ها، اقدام به مقاوم سازی این واحدهای 
مسکونی ناایمن خود کنند. وی افزود: سهمیه ما 
برای مقاوم سازی واحدهای مسکونی روستایی، 
خردادماه ابلاغ می شود، در این راستا روستاییان 
مقاوم سازی  پرونده  تشکیل  به  نسبت  عزیز 
واحدهای مسکونی خود در ادارات بنیاد مسکن 

اقدام کنند. 
  مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی لرستان 
میانگین مقاوم سازی واحدهای مسکونی روستایی 
در کشور را ۵۴ درصد اعلام کرد و گفت: این عدد در 
لرستان ۷۷ درصد است. تابعی، گفت: امیدواریم تا 
سال ۱۴۰۱، اعلام کنیم که واحد مسکونی ناایمنی در 

سطح روستاهای لرستان نداریم. 
برای  تسهیلات  همت   ۲۸ اختصاص   

مقاوم سازی واحدهای مسکونی روستایی
اینکه در  با بیان   وی در ادامه سخنان خود 
پرداخت  سقف  دولت،  هیات  مصوبه  آخرین 
تومان  میلیون   ۴۰۰ وستایی  ر مسکن  تسهیلات 
بوده است، تصریح کرد: متقاضیانی هم که مشمول 
به  مربوط  نیز  می شوند  تسهیلات  این  دریافت 
روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر است. مدیرکل 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی لرستان، بیان داشت: 
هشت  تا  هفت  ساخت  ما  پیش بینی  امسال 
هزار واحد مسکونی است، سهم لرستان از این 

تسهیلات نیز ۲۸ همت است. 

 : رئیس شورای اسلامی شهر شیراز

 متروی شیراز با استانداردهای روز دنیا در حال اجراست 
کوتــــاه

  شیراز - رئیس شورای اسلامی شهر شیراز در بازدید شبانه 
از ایستگاه های مترو میلاد و آفرینش، با تقدیر از سرعت اجرا و 
به کارگیری دانش فنی پیشرفته، این پروژه را نمونه ای موفق 
از مدیریت هوشمند، کاهش هزینه ها و خلاقیت در اجرا 
دانست و گفت: متروی شیراز با استانداردهای روز دنیا در 
حال اجراست و به دانشگاهی عملی برای مهندسی کشور 

تبدیل شده است. 
 در بازدید شبانه از ایستگاه های میلاد و آفرینش خط ۳ 
متروی شیراز، همراه با اعضای شورای اسلامی شهر، مدیران 
شهرداری و اصحاب رسانه، عملکرد اجرایی این پروژه را مورد 
ارزیابی قرار داد و آن را نمونه ای پیشرو در حمل ونقل ریلی 

کشور توصیف کرد. 
حسینی در این بازدید، با اشاره به شتاب قابل توجه در 
پیشرفت فیزیکی پروژه، اظهار داشت: سرعت کار تیم اجرایی 
به ویژه در ایستگاه آفرینش، نسبت به برنامه ریزی های اولیه 
افزایش چشمگیری داشته و این نشان دهنده مدیریت 

کارآمد و هماهنگی مؤثر بین بخش های مختلف است. 
کید بر نقش دانش فنی و نوآوری در موفقیت   وی با تأ
پروژه، افزود: آنچه امروز در متروی شیراز می بینیم، حاصل 
به کارگیری آخرین فناوری های روز و خلاقیت مهندسان 
داخلی است. در برخی بخش ها، با راهکارهای مهندسی 
هوشمند، هم در زمان و هم در هزینه ها صرفه جویی 

قابل توجهی شده است. 
 حسینی با بیان اینکه متروی شیراز امروز به یک دانشگاه 
زنده مهندسی تبدیل شده، خاطرنشان کرد: برخی از این 

فناوری ها و روش های اجرایی برای اولین بار در کشور در 
این پروژه به کار گرفته شده اند و نتایج آن می تواند الگویی 

برای سایر شهرها باشد. 
 وی همچنین با تقدیر از زیبایی شناسی و معماری 
ایستگاه ها، گفت: علاوه بر جنبه های فنی، به معماری 
و کاربری فضای ایستگاه ها نیز توجه ویژه ای شده تا پس 

از بهره برداری، محیطی امن و مطلوب برای شهروندان 
فراهم شود. 

حسینی در پایان با ابراز خرسندی از دقت نظارت و 
برنامه ریزی های شهرداری، اظهار امیدواری کرد که این روند 
با همان سرعت و کیفیت ادامه یابد تا شیراز به الگویی برای 

سایر کلان شهرهای کشور تبدیل شود. 

طرح همنوا در اشتهارد کلید خورد
ابلاغی  سیاست های  اجرای  راستای  در   - اشتهارد   
کشور و با هدف  ریاست سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
کثری از امکانات آموزشی موجود در شهرستان  بهره گیری حدا
اشتهارد، نشست مشترکی فی مابین مدیر آموزش و پرورش 
شهرستان اشتهارد و رئیس مرکز آموزش فنی و حرفه ای 
شماره ۸ این شهرستان برگزار شد. در این نشست صمیمانه، 
کید بر اهمیت همکاری و تعامل سازنده  طرفین ضمن تأ
بین دستگاه های آموزشی، به بحث و تبادل نظر پیرامون 
چگونگی اجرای طرح همنوا )همکاری مشترک و استفاده از 
ظرفیت های بالقوه( پرداختند.  این طرح با هدف بهره مندی 
متقابل از ظرفیت های آموزشی، کارگاهی و نیروی انسانی 
متخصص دو نهاد، زمینه ای را فراهم می آورد تا دانش آموزان 
و جوانان شهرستان بتوانند از فرصت های آموزشی متنوع 
گفت وگو،  کیفیت تری بهره مند شوند.  در جریان این  و با
پیشنهادات سازنده ای از سوی هر دو طرف برای اجرای 
ح همنوا ارائه گردید.  تبادل تجربیات  موفق و اثربخش طر
در زمینه های مختلف آموزشی، برنامه ریزی برای استفاده 
مشترک از فضاهای آموزشی و کارگاهی، برگزاری دوره های 
آموزشی مشترک و تبادل اساتید و مربیان از جمله محورهای 
مورد بحث و تبادل نظر بود.  مدیر آموزش و پرورش شهرستان 
کامل  آمادگی  بر  ح،  طر این  از  استقبال  ضمن  اشتهارد 
مجموعه تحت مدیریت خود برای همکاری با مرکز آموزش 
کید کرد و اجرای طرح همنوا را گامی مهم در  فنی و حرفه ای تأ
راستای ارتقای سطح مهارت آموزی و توانمندسازی جوانان 
شهرستان دانست.  رئیس مرکز آموزش فنی و حرفه ای شماره 
۸ اشتهارد نیز با ابراز خرسندی از تعامل مثبت صورت گرفته، 
ح، بتوان گام های  اظهار امیدواری کرد که با اجرای این طر
مؤثری در جهت تربیت نیروی کار ماهر و متخصص برای 

پاسخگویی به نیازهای بازار کار شهرستان برداشت. 

 انتخاب قزوین به عنوان پایلوت کشوری 
برای طرح فواد 

ح فوریت های  قزوین - استاندار قزوین با بیان اینکه طر
اداری )فواد( به صورت پایلوت در این استان راه اندازی 
ح زمینه پاسخگویی سریع به مردم  می شود، افزود: این طر
را فراهم می سازد. محمد نوذری در حاشیه سفر یک روزه 
معاون رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور به استان 
قزوین، اظهار کرد: این طرح زمینه پاسخگویی سریع به مردم را 
فراهم می سازد و در کنار هوشمندسازی دولت می تواند به نحو 
مطلوب به جامعه خدمات ارائه کند. وی افزود: خوشبختانه 
قزوین، نماینده ولی فقیه و امام جمعه ای، همراه دارد که محور 
وحدت و وفاق ملی است و ارتباط خوبی بین تمام بدنه های 
استان ایجاد کرده است. استاندار قزوین بیان کرد: چالش های 
اساسی استان از جمله بهداشت و درمان، گردشگری، آب و 
صنعت شناسایی شده است و برای رفع مشکلات یاد شده نیز 

اقدامات مناسبی را در دستور کار قرار داده ایم.


